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Přeju Vám dobré 
a ještě lepší jaro!
Pamatujete?  Podobně kdysi zdravíval – i z rádia - jeden náš spisovatel, fejetonista, vypra-
věč. Jmenoval se František Nepil, míval jsem a stále mám ho moc rád. Možná bych mohl 
napsat, že byl jedním z mých nedostižných vzorů. Schválně si od něj něco přečtěte. Nebo 
poslechněte. Určitě nebudete litovat.
 Ale teď už k tématu. Nebylo doposud zvykem psát úvodníky na pokračování.  Já ale 
v tuto chvíli musím poctivě přiznat, že se mi moc líbil ten poslední Martinův o jarním 
dělání pořádku. V jeho případě v kůlně, ale na tom vlastně vůbec nezáleží.  Já jsem se 
rozhodl udělat si pořádek v plánech.
 Nevím, jak to mají ženské, ale my chlapi jsme, myslím, dost snílci. Nebo jestli vy ne, 
tak já určitě. Za svůj dnes už poměrně průměrně dlouhý život eviduju možná desítky 
rozličných plánů a projektů v různém stádiu dokončenosti.  Vybavil se mi jeden z nejstar-
ších. Ještě coby student zdejší základky jsem se rozhodl, že si nechám na svou tenkrát 
velmi chlapeckou hruď zvěčnit jméno dívky, která se mi tenkrát líbila. A vlastně líbí 
doposud (ženuško, dovol mi malé tajemství…). Bylo to o letních prázdninách. Tetovací 
studia tenkrát nebyla, mně mělo pomoci sluníčko a leukoplast. Vystříhal jsem písmena, 
nalepil a na dlouhých deset minut si lehl na sluníčko. Potom jsem zahanbeně utekl, vše 
odstranil a konstatoval, že vše proběhlo bez následků. Ještě dnes se usmívám při před-
stavě, co by se stalo, kdyby mě tenkrát na té zahradě někdo nachytal. Nebo, kdyby se 
projekt povedl, co bych dělal v září při tělocviku… 
 Možná ještě o něco starší je můj plán na velkochov hlemýžďů. O mnoho let jsem 
tenkrát předběhl první podnikatele z devadesátek. Pochod sloupenskými lesy byl nejspíš 
tenkrát po dešti a já si v chlebníku od svačiny přinesl domů několik výstavních hle-
mýžďů. Dal jsem je do čtyřlitrovek a v babiččině kuchařce začal studovat recepty na tepel-
nou úpravu plžů. Podařilo se mi nejspíš vytvořit jim tak dokonalé podmínky, že se mi 
zanedlouho pářili. Byl jsem na své hermafrodity hrdý a těšil se na rozšíření chovu. Pak 
se ale asi něco zvrtlo, další generace mi z nakladených vajíček nevylezla a zanedlouho 
přestali vylézat i ti mí nalezenci. Ty, co přežili, jsem nakonec propustil.
 Ale pojďme k čerstvějším záležitostem. Těsně před vojnou a po vojně jsem měl velké 
plány se svým hadroletem. Vzhledem k jeho již notně sešlé koženkové karoserii jsem 
spřádal plány na novou, inspirován Ivanem Mládkem, laminátovou. Potom jsem se 
pokorně vrátil ke kožence a dnes si občas v myšlenkách pohrávám s variantou riflovina…
Další úžasný projekt je autodráha. Jako dítě jsem míval v podkrovní místnosti velkou 
čtyřdráhovou. S kamarády jsme chodili o polední přestávce ze školy k nám na půdu 
jezdit velké ceny. Před pár lety jsem se pokusil čtyřdráhu vzkřísit pro svého staršího 
syna. Dokoupil jsem pár dílů, které bylo třeba nahradit a sestrojit obrovský stůl, který 

vše ponese. Zatím se doma trochu plete, zejména s ohledem na to, že jsem práce 
na tomto projektu dočasně přerušil. Možná se k němu brzo vrátím a s pomocí 
staršího syna ho dokončím pro mladšího syna. 
 A co současnost? I teď mám v hlavě několik rozpracovaných projektů. Namát-
kou velká voliéra pro zimní chov slepic (stále častěji mají zákaz vycházení), malý 
vodopád v zahradě za domem (bydlíme daleko od potoka a zahrada je na kopci) 

a malá sauna tamtéž. Jak vidíte, je na čem pracovat, nebo minimálně je 
o čem snít.  A my chlapi přece potřebujeme o něčem snít. Nebo ne?

Tak vám ještě jednou přeju dobré a ještě lepší jaro!
↘ jan

➊
Hasiči v lese u antoníčka 
uvařili o Zlaté neděli pro 
příchozí kotlíkový guláš, 
nabídli buřty na opečení 
i další občerstvení. ač to tak 
z fotky nevypadá, na místo 
dorazilo několik desítek lidí.

➋
Velikonoční jarmark 
na Mlejnici zpestřily se svým 
programem malé tanečnice.

➌
Jednu z hlavních cen si z kar-
nevalu pořádaného základní 
školou odnesly postavičky ze 
čtyřlístku.

➍
na setkání s důchodci 
v sokolovně vystoupil Vladi-
mír Walda nerušil s písněmi 
svého vzoru Waldemara 
Matušky.

➍➌

➋

➊



Zprávy obecního úřadu

dokumentaci, 50 % z ceny materiálu (pokud 
se připojíte do jednoho roku od kolaudace) 
a v případě, že se hlavní stoka pokládá 
do komunikace, tak i nutnou část přípojky, 
abyste nemuseli kopat do asfaltu. Věřte, 
že nabídka je to velkorysá, protože v jiných 
obcích toto není standardem.
 Pokud někdo může, a přesto se nechce 
připojit, zvažte důsledky:
1. Pokud včas nepřipojíme dostatečný počet 

nemovitostí, budeme muset vracet dotaci, 
kterou jsme na stavbu získali.

2. Budeme chtít vědět, jak s odpadními 
vodami nakládáte. V případě, že likvidace 
odpadních vod nesplňuje standardy, hrozí 
pokuta od odboru životního prostředí.

3. „Vaše“ stočné se musí rozpočítat mezi 
napojené nemovitosti a tím se plátcům 
zbytečně zvyšuje.

4. Pokud se rozmyslíte později, projektovou 
dokumentaci a materiál včetně výkopo-
vých prací si musíte uhradit sami.
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 Budeme mít nový  
 Domov pro seniory?
 část iii. 
Situace okolo stavby zadního traktu Domova 
pro seniory je jako na houpačce. Naší snahou 
bylo využít první výzvu na získání dotace 
a stavět co možná nejdříve. Bohužel kvůli 
časové tísni a nesrovnalostem v rozpočtu 
jsme na první výzvu nedosáhli. Protože ale 
bude vyhlášená druhá výzva, kde by mohly 
být i o něco mírnější podmínky, podáme 
novou žádost o dotaci v nejbližší době. Nic 
se zatím nemění na tom, že o dotaci sto-
jíme a stavět chceme. Na tuto druhou výzvu 
budeme lépe připraveni. Pro zajímavost – 
v Poličce byli úspěšní až na třetí pokus.

 transformace pošty 
 a uzavírání poboček
Z médií jsme se doslechli zprávy o zavírání 
poboček České pošty. Situace na naší poště 
sice není ideální co se týče častých změn 
pracovní doby, ale máme informace, že naší 
pobočky se uzavření týkat nebude.

 stavba iii. etapy 
 kanalizace
Ve Vesničce se už rozběhly práce na stavbě 
3. etapy kanalizace. Jsme si vědomi pro-
blémů, které tyto práce přinášejí, ale je 
nutné překonat dočasné nepohodlí, abychom 
si pak užívali pohodlí. 

 Mnozí z vás využili příležitosti setkat se 
s projektanty a stavbyvedoucím. Ti, kteří 
tuto možnost nevyužili a 3. etapa se jich 
týká, našli v poštovních schránkách dotaz-
ník. Prosíme o vyplnění dotazníku (pře-
devším telefonního spojení) a plné moci. 
Do přiložené mapy zakreslete, jak byste si 
sami představovali způsob napojení. 
 Tyto dokumenty odevzdejte na obecním 
úřadě nebo odešlete na firmu M Projekt 
do Ústí nad Orlicí. Na telefon se vám ozve 
pracovník M Projektu a domluví si s vámi 
schůzku. Na ní pak budete hledat nejopti-
málnější řešení, na jehož základě vám vypra-
cují projektovou dokumentaci. 
 Chceme vám co nejvíce usnadnit připojení 
ke kanalizaci, proto obec stejně jako v pří-
padě první a druhé etapy platí projektovou 

Pamatujte, že: „Kdo chce, hledá způsoby. 
Kdo nechce, hledá důvody!“ Hledejme tedy 
společně způsoby a neřešme důvody.

 opravy cest
V současné době probíhá rekonstrukce 
místní komunikace v rokli na Dolní Sloup-
nici. Protože zde v minulosti byly problémy 
s vodou z přívalových dešťů nebo jarního 
tání, rozhodli jsme se doplnit komunikaci 
o obrubníky a odtokový kanál. Snad už hasiči 
nebudou muset uklízet před hasičárnou 
bahno a kamení.
 Další opravy cest jsou sice menšího cha-
rakteru, ale nikoliv co do důležitosti, ale 
spíše délky úseku. Všichni chceme jezdit 
po krásných cestách, ale mějte prosím trpěli-
vost, na všechny se postupně dostane.

 vítězství v aDFors grant
Litomyšlská firma Adfors vyhlásila koncem 
roku soutěž o finanční grant pro nejlepší pro-
jekt v oblasti sociální péče, sportu, kultury, 
ekologie a obecní projekt. Díky hlasování 
zaměstnanců Adfors jsme v kategorii obecní 
projekty zvítězili a získali 40 000 Kč na dovy-
bavení komunitního centra. Je to krásné 
a sluší se poděkovat všem zaměstnancům, 
kteří pro nás hlasovali. 

 hledáme provozního   
 do restaurace U labutě
Koncem března jsme požádali M&M Reality 
o pomoc při hledání nového provozovatele 
restaurace U Labutě. Znáte-li někoho, kdo 
by měl zájem o provozování naší restaurace, 
oslovte ho, ať se ozve na obecní úřad pro 
bližší informace. Připomínám, že restaurace 
bude k dispozici od 1. 8. 2023.

↘ milan bečička, 
starosta obce
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Zprávy ze základní školy
vážení spoluobčané, 
dovolte nám seznámit Vás s aktuálním děním v naší a hlavně Vaší škole.

Žáci 5.–9. třídy se zúčastnili výtvarné soutěže „Země 
mocná, nebo nemocná?“, kterou vyhlásilo Gymnázium 
a grafická střední odborná škola Přelouč. V rámci této sou-
těže se na velmi dobrých místech umístily naše nadané 
malířky Eliška Motáková a Adéla Šlégrová. 
A protože se nám ve škole sešla spousta krásných a pove-
dených obrázků, rozhodli jsme se vyhlásit také školní 
kolo soutěže. Bylo těžké vybrat tři vítěze, ale nakonec žáci 
i učitelé, kteří měli možnost hlasovat, rozhodli takto:
1. místo – Eliška Motáková  •  2. místo – Alena Hláv-
ková  •  3. místo – Adéla Šlégrová. 

V úterý 21. 3. 2023 se v Ústí nad Orlicí uskutečnila 
Oblastní přehlídka dětských recitátorů Dětská scéna, 
které se účastnili také žáci naší školy. Konkrétně ti, kteří 
se sem probojovali přes velmi úspěšné kolo školní. 
Reprezentovat školu se tak vydali Anežka Rykalová, 
Lenka Nováková, Viktorie Eliášová a Prokop Škeřík. 
Všem zúčastněným moc gratulujeme. Zároveň ještě 
držíme palce Anežce, která se svou básničkou postoupila 
do krajského kola v Pardubicích. 

Pátek 17. 2. si páťáci zpříjemnili výletem do knihovny 
v České Třebové. Nejprve měli možnost prozkoumat dětské 
oddělení, zahrát si hry, vybrat si a přečíst knížku, a dokonce 
si spoustu z nich i odvézt do třídy, a doplnit tak zase na pár týdnů naši třídní knihovničku. 
Na oddělení TeenSpace na ně pak už čekala Babička Drsňačka, interaktivní program zaměřený 
na stejnojmennou knížku Dawida Walliamse. Páťáci byli nadšení, program se jim moc líbil 
a všichni se těší, že do konce školního roku ještě alespoň jednu návštěvu knihovny stihneme.

Mgr. Kateřina Klusoňová DiS.

Divadelní představení  
v klicperově divadle
Dne 21. 3. 2023 se 2. stupeň Základní školy Sloupnice vydal 
do Hradce Králové navštívit Klicperovo divadlo a podívat 
se na hru Lakomec od Moliéra. 
Hra byla o jednom lakomém a chtivém Harpagonovi, jenž 
měl syna a dceru, kteří si chtěli vzít své milované, ale jejich 
otec měl pro ně jiný osud. Nakonec to ale vše dobře dopadlo. 
Mně se divadlo moc líbilo, protože bylo zábavné a zaujalo 
mě. Až na nějaké scény bylo super a ráda bych divadlo 
ještě navštívila.  Daniela Vondrová (8. tř.)

Dětský karneval
v sobotu 25. 3. uspořádala škola v sokolovně dětský karneval. Zúčastnilo se mnoho krásných 
masek a všichni by si jistě zasloužili ocenit. Nakonec jsme vybrali pět nejlepších, kteří si odnesli 
krásné dorty. Zároveň si děti mohly odnést nějaké překvapení z bohaté tomboly. Děkujeme všem 
sponzorům a rodičům, kteří přispěli do tomboly, nebo upekli dort. Poděkování patří i všem uči-
telům a vychovatelům za bezproblémový průběh akce a budeme se těšit na další karneval, který 
je plánován za dva roky.

olympiáda v anglickém jazyce 2023 – školní a okresní kolo
Ve středu 22. února proběhlo na naší škole školní kolo Olympiády v anglickém jazyce. Zúčastnili 
se jí žáci z 8. a 9. třídy, aby prokázali svou schopnost komunikovat v anglickém jazyce. Nejlépe 
si vedl Matěj Fišer (8. třída). Na druhém místě se umístil Štěpán Němeček (9. třída) a na tře-
tím místě Julie Říhová a Tadeáš Klusoň (9. třída). Okresní kolo se uskutečnilo v Litomyšli dne 
23.3.2023. Program opět stejný (poslech a poté rozhovor na zvolené téma). V soutěži nás repre-
zentoval vítěz školního kola Matěj Fišer.

matematický klokan
V pátek 17. 3. si žáci prověřili své matematické schopnosti, znalosti a dovednosti v celoškolní 
soutěži s názvem Matematický klokan. V kategorii Cvrček byl nejlepší Filip Novák ze 3. třídy. 
Kategorii Klokan vyhrála Lenka Nováková z 5. třídy. V kategorii Benjamin si nejlépe vedla Mar-
cela Šejblová ze 7. třídy. Nejvyšší kategorii Kadet vyhrál Tadeáš Klusoň z 9. třídy.

realizace projektového dne a popis využitých metod
V rámci evropského programu Šablony III jsme uskutečnili další projektový den, jehož se účast-
nili žáci 2. stupně. Tématem byla „Finanční gramotnost“. Formou simulační kreativní hry si 
žáci zkusili rok života čtyřčlenné rodiny, popř. měsíc života dospělé osoby z hlediska osobních 
financí. Zadání bylo plněno prací žáků v týmech, které společně řešily příjmy a výdaje fiktivní 
rodiny v reálných nákladech a cenách. Žáci dostali v zadání průměrný měsíční příjem a formou 
kartiček si vybírali příslušné výdaje. V průběhu hry lektor vysvětlil základní pojmy, varoval před 
neuváženým zadlužováním a zmínil druhy pojištění. Odborník také dopovídal na dotazy žáků 
na téma inflace, spoření, investice. 

Evropský projekt op Jan ámos komenský 
V současné chvíli je ve schvalovací fázi projekt ve výši 860 tis. Kč. Hlavním cílem projektu je 
využití inovativních metod ve výuce formou projektové výuky, zážitkové pedagogiky, propojení 
formálního a neformálního vzdělávání a vzdělávání s využitím nových technologií. Zároveň je 
v plánu díky projektu nakoupit sadu chromebooků a vytvořit tak mobilní počítačovou učebnu 
využitelnou v kmenových třídách. Díky tomu se nám uvolní místnost, která je nyní používána 
jako učebna informatiky a vznikne tak prostor pro další třídu.

Navýšení kapacity školní družiny
Vzhledem k narůstajícímu počtu žáků ve škole přibývá i žáků ve školní družině. Povolená 
kapacita je však pouze 50 žáků. Zahájili jsme proto jednání s odborem školství Pardubického 
kraje a pokud vše dobře dopadne, budeme moci od příštího školního roku přijmout do družiny 
všechny zájemce z 1. stupně.

↘ mgr. václav sychra, ředitel školy 

↑  Vítězky výtvarné soutěže alena Hlávková, 
adéla Šlégrová, eliška Motáková.

↑ Z návštěvy klicperova divadla.

↑  Účastníci recitační soutěže lenka nová-
ková, anežka rykalová, prokop Škeřík, 
Viktorie eliášová.
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Zprávy 
z mateřské školky

Zima utekla jako voda a máme tu jaro. Ráda bych 
se s Vámi podělila o to, co se v naší školce odehrálo 
během posledních tří měsíců. Hned první týden 
v lednu začaly předškolní děti jezdit na plavecký 
výcvik do České Třebové. Během 10 lekcí se téměř 
všechny naučily plavat, nebo alespoň splývat 
pod vodou. Paní instruktorka byla z našich dětí 
nadšená. Jednak za jejich šikovnost, ale hlavně 
za pozornost a plnění všech činností, které zábav-
nou a přijatelnou formou seznámily děti se základy 
plavání, jakožto jednoho z nejzdravějších sportů.  

 V únoru u nás proběhla „zimní tvořivá dílnička“, kterou nám někteří rodiče pomohli zor-
ganizovat. Děti i my, dospěláci, jsme si společné chvíle užili při tvoření, malování, cvičení, ale 
i při ochutnávce upečené dobroty. 
 V únoru jsme prožili dopoledne plné zábavy, tance 
a soutěží při školkovém maškarním karnevalu.
 V lednu děti zhlédly divadélko „Nádherné úterý“, 
v únoru loutkové představení „Pohádka dračí, 
aneb trable s princeznou“, a v březnu pohádku 
„O Zlatovlásce“. Děti ze třídy Berušek v rámci vzdě-
lávání při týdenním tématu „Naše tělo“ navštívily 
zubní středisko, kde si poslechly pohádku o zoubku 
v podání paní Doubravové. Při dalším tématu 
(Těšíme se do školy) se předškolní děti podívaly 
do 1. třídy naší základní školy, kde pro ně měla 
paní učitelka Syrová připravený pěkný program, aby děti trošičku věděly, co je od září čeká…
 Při tématu „Povolání“ se šly děti ze třídy Kytiček podívat do dílen zemědělského družstva, 
kde se jich ujal pan Beneš, a seznámil je s prací opravářů zemědělských strojů. A ještě jedna 
návštěva byla na téma Povolání v naší mateřské školičce zajímavá – pánové Filip a Adam Leksovi 
ukázali dětem, co vše se ukrývá za povoláním malíře.
 V březnu proběhla v rámci Komunitního setkávání v odpoledních hodinách beseda rodičů s paní 
Límovou na téma „Správný řečový rozvoj dítěte, jako předpoklad školní úspěšnosti. Tato beseda 
byla v rámci odborně zaměřeného komunitního setkávání hrazeného ze Šablon pro MŠ a ZŠ I.
 Už nyní začínáme pomalu nacvičovat na Den matek. Pokud budete mít zájem, můžete se 
přijít na vystoupení podívat, a to 11. 5. 2023 v 15.30 h do sokolovny.
 9. května od 13.00 do 17.00 h proběhne v naší mateřské škole zápis. Kritéria pro přijetí 
jsou předem daná – trvalý pobyt dítěte ve Sloupnici a věk dítěte od nejstaršího po nejmladšího 
do naplnění kapacity. 
 Snad se mnou budete souhlasit v tom, že máme program v naší mateřské škole pestrý a bohatý. 
Ráda bych touto cestou poděkovala celému týmu naší mateřské školy za jejich vykonávanou 
práci. Ať už je pedagogická, úklidová, kuchařská, zahradnická, věřím, že je vykonávaná s láskou.

↘ iva mikulecká, ředitelka

co je nového 
v sDh 
horní sloupnice
Po dvouleté odmlce jsme v sobotu 28. 1. 2023 v místní sokolovně mohli uspořádat HAsičský 
PlEs. Na písně v podání kapely Black&White se na tanečním parketu křepčilo až do ranních 
hodin. Pro příchozí bylo nachystáno bohaté občerstvení a tombola. Ještě jednou děkujeme 
všem sponzorům. 

Ve spolupráci s SDH Dolní Sloupnice jsme 
se 25. 2. 2023 zúčastnili dětské soutěžE 
PříPRAvEk v Kostěnicích. Děti soutěžily 
ve čtyřech disciplínách a získaly krásné osmé 
místo z celého Pardubického kraje. →

tRAdiční vElikonoční jARMARk pro-
běhl 1. 4. 2023. Počasí bylo opravdu aprílové. 
V areálu „Na Mlejnici“ se sešlo 15 rukoděl-
ných prodejců převážně ze Sloupnice. Odpo-
ledne bylo obohaceno tanečním vystoupením 
dětí pod vedením paní Heleny Dolečkové. 
Nesmělo chybět nezbytné občerstvení a jarní 
tvořivé dílničky nejen pro děti. ↓ ↘ za sdh horní sloupnice gabriela jiskrová
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proč je to důležité
Umět správně vytřídit odpad zvyšuje efektivitu celého procesu recyklace. Ale jak se v mnoha 
možnostech třídění vyznat? Samotné sběrné nádoby bývají polepené obrázky a instrukcemi, 
kam vyhazovat dané materiály. Pojďme si tedy shrnout nejčastější rozdělení.
 

co je dobré vědět 
→ Odpad nejčastěji třídíme přímo doma. Nezáleží na tom, kde přesně budete mít pytle, tašky, 

koše nebo krabice. Hodí se ale materiál rovnou třídit tak, jak ho pak vyhazujete do jednot-
livých kontejnerů.

→ kraje a obce nastavily různá pravidla. Někde třídí do pouličních kontejnerů, jinde 
do domácích pytlů. Někde nápojové kartony počítají mezi plasty, jinde mezi papír, anebo je 
třídí do samostatných kontejnerů.  

→ Kromě klasických, máme i speciální kontejnery na třídění. Například pro čiré sklo,  
bioodpad, elektroodpad nebo textil.

Nejčastější rozdělení barevných kontejnerů 
1. Jak třídit skleněný odpad? Do zeleného nebo bílého kontejneru.
 Do zeleného kontejneru vyhazujeme veškeré barevné sklo – láhve od nápojů, lékovky 

apod. Do bílého zase patří čiré sklo – sklenice od marmelád, průhledné láhve, tabulové sklo, 
sklenice.

2. Jak správně třídit plastový odpad? Do žlutého kontejneru.
 Patří sem fólie, sáčky, igelitové a plastové tašky, PET láhve, kelímky od mléčných výrobků, 

misky a obaly od CD, krabice od džusů, vína, mléka a mléčných výrobků.

3. Jak třídit papírový odpad? Do modrého kontejneru.
 Do modrého kontejneru dáváme časopisy, noviny, sešity, krabice, papírové obaly, katalogy, 

reklamní letáky, kancelářské papíry, kartony, lepenku, knihy bez vazby a nyní již také plata 
od vajec a toaletní ruličky.  Neměli byste sem ale vyhazovat znečištěný papír. Nepatří sem ani 
použité ubrousky, kapesníčky a toaletní papír, a to z hygienických důvodů.  Naopak obálky 
s plastovým okénkem sem můžete bez problémů přidat.

4. Jak třídit bioodpad? Do hnědé popelnice.
 Biologicky rozložitelným odpadem jsou zbytky ovoce a zeleniny, pečiva i vařených jídel, 

kávová sedlina a čajové pytlíky, skořápky vajíček a ořechů, papírové kapesníky, ubrousky, 
zvadlé květiny, zemina, posekaná tráva, větvičky, plevel, podestýlka a trus domácích zvířat, 
piliny, popel ze dřeva, peří, chlupy a vlasy.

Jak správně třídit odpad, který nepatří do popelnic
Třídit bychom měli veškerý materiál, ale barevné kontejnery všechno nepojmou. Jak třídit 
železo, měď, vyřazenou elektroniku nebo léky?

→ kovy odevzdejte na vyhlášených svozech, ve sběrných dvorech nebo ve výkupně, kde za ně 
navíc dostanete peníze. 

→ Nebezpečný odpad, jako jsou barvy nebo lepidla, patří do sběrného dvora. 

→ Nefunkční elektrospotřebiče – včetně baterií, úsporných a LED zářivek – odvezte do sběr-
ného dvora nebo do speciálního kontejneru. 

→ staré oblečení dávejte do sběrných kontejnerů charity. Většinou je najdete nedaleko 
obchodů. Jednotlivé kusy oblečení, ale i boty, složte do tašky, aby se nezničily. 

→ staré baterie odneste do sběrné nádoby. Často bývají v supermaketech.

→ staré léky vraťte do lékárny.

→ stará zrcadla nepatří do kontejneru na sklo, ale do směsného odpadu.

→ Použitý kuchyňský olej stačí slít do obyčejné PET láhve, zavřít a odnést do k tomu určené 
nádoby nebo do sběrného dvora. Předcházíte tak ucpání odpadního potrubí.

Jaké jsou nejčastější chyby při třídění odpadu
Chyba číslo 1: Mastná krabice 
Použité krabice od mastného jídla není vhodné do modrých kontejnerů vkládat. Důvodem je 
znečištění - hlavně mastnota, která na nich ve většině případů ulpí. Znečištěné papíry a kar-
tony tedy patří do směsného odpadu.

Chyba číslo 2: Stará zrcadla  
Ačkoli jsou zrcadla vyrobena ze skla, v žádném případě nesmí staré zrcadlo přijít do kontej-
neru na skleněný odpad. Důvodem je zrcadlová vrstva kovu na skleněné desce, která by mohla 
celý odpad při jeho dalším zpracování znehodnotit. Staré zrcadlo proto vyhazujte vždy do kon-
tejneru na směsný odpad.

Chyba číslo 3: Polystyren a termokrabičky
Chcete-li vyhodit polystyren, nebo si v restauraci necháte zabalit jídlo s sebou a zůstane vám 
po něm termokrabička, měli byste vědět, že ani jedno nepatří do koše! Oba tyto produkty 
vhazujte do žlutých kontejnerů na plast, kam patří.

Chyba číslo 4: Baterie
Tužkové a jiné baterie mohou obsahovat toxické těžké kovy, v žádném případě je proto nevy-
hazujte do běžného odpadu. Staré baterie jsou pokládány za nebezpečný odpad, po vybití 
je odstraňte z dosahu dětí a postarejte se o jejich správnou likvidaci. Staré baterie vložte 
do červených kontejnerů na elektro odpad, na nichž je malý otvor přímo k vhazování baterií. 
V supermarketech nebo v prodejnách s elektronikou často najdete boxy, v nichž můžete staré 
baterie nechat. o jejich likvidaci se pak postará odborná firma.

Chyba číslo 5: Kelímky od kávy
Kam s kelímkem od kávy? Plastové víčko nebo brčko po konzumaci vhodíme do žlutého kontej-
neru na plast, ale samotný papírový kelímek třídit nemůžeme. Důvod je prostý, papír kelímku 
je potažený tenkou vrstvou plastu. Díky tomu vám káva neproteče ven, ale kelímek je nerecy-
klovatelný a musí do směsného odpadu.

↘ zdroj: www.eon.cz

Jak správně 
třídit odpad
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Nejlepší 
koníček je

miroslav glesner a magda-
léna Foglová se zabydleli 
na sídlišti pod obižďárem. 
kromě jejich dětí tam s nimi 
žijí i tři psi, se kterými se věnují 
sportovní kynologii.

• popište prosím, co je sportovní 
kynologie.

 Je to sport, ve kterém psi soutěží ve třech 
disciplínách – stopa, poslušnost, obrana. 
Připravujeme psy na závody, já (Miroslav) 
zároveň plním roli figuranta, na kterého psi 
útočí při disciplíně obrana.
• co musí psi při této disciplíně zvládnout?
 Hodnotí se, jak se pes do rukávu zakousne, 
pevnost zákusu, jak rychle zareaguje 
na povely, jak je ovladatelný svým psovo-
dem, jestli neútočí jinam než na rukáv… Toto 
vše jako figurant nahlásím rozhodčím.
• Nechat na sebe útočit psa vypadá docela 

nebezpečně…
 Figurování se věnuju už deset let a ruce 
mám zatím celé. Pes by měl kousat právě 
jen do rukávu, pokud chce při tomto sportu 
kousat jinam, tak je něco špatně.
• a jak vypadá disciplína „stopa“?
 Kladeč před závodem „našlape“ stopu 
dlouhou třeba 600 kroků, která je hodinu 
stará, a zanechá na ni různé předměty. Psi 
pak musejí jít po stopě a předměty předepsa-
ným způsobem označovat, to znamená, že 
si musejí k předmětu lehnout, mít ho mezi 
packami a dívat se na něj. Pokud předmět 
přejde, špatně zalehne, nebo třeba nezmění 
směr přesně v ohybu stopy, ztrácí body. 
Záleží na přesnosti, na koncentraci.

• Je to sport pro každého psa?
 Pokud má předpoklady tak ano, ale 
na vrcholové úrovni je znát, která rasa je pro 
to vhodná. Třeba bernský salašnický na to 
nemá povahu. Ani rotvajleři, kteří mají 
pověst, že rádi koušou, na obraně nevyni-
kají.  Ve sportu musí být pes vyrovnaný, 
sebevědomý, tvrdý, ale zároveň ovladatelný 
psovodem. Rozhodně nejde o to, naučit psa 
bezdůvodně kousat do člověka, vše musí být 
na povel. Pes musí mít o sport zájem.
• Jaké psy máte vy?
 Belgické ovčáky malinois, které zrovna 
obrana velmi baví. Máme i chovnou stanici, 
loni měla naše fena v prvním vrhu devět 
štěňat. Rádi bychom v chovu pokračovali, 
myslíme, že má co předávat.
• Jak poznáte na štěněti, že má pro sport 

vlohy?
 To je strašně těžké, štěňata si vybíráme, když 
jim je pět, sedm týdnů. Základem je asi dobrý 
sociál – štěně by se nemělo bát, lekat, nechat se 
vyvést z klidu v neznámém prostředí… Můžete 
zkusit, jestli má zájem chňapnout po míčku, 
jestli je mezi ostatními dominantní, dobré je 
taky znát jeho rodiče, geny mají velkou váhu, 
ať už pozitivní nebo negativní. Ale na něko-
likatýdenním štěněti nepoznáte, jestli bude 
dobrý stopař. Až tak po půl roce, po roce se 
může ukázat, na co se pes hodí.

• Jaký je ideální věk pro psí závody?
 Příprava psa zabere minimálně tři roky. 
Další tři až čtyři sezóny může závodit, 
pak už je starý, aby se fyzicky porovnával 
s mladšími. V disciplíně stopa může využít 
zkušenosti, ale v dalších dvou strádá – nemá 
šmrnc, rychlost, razanci.
• Jak často psi závodí?
 Tak třikrát, čtyřikrát do roka. Pokud 
bychom jezdili častěji, úroveň by šla dolů. 
Psi by poznali, že je psovod nemůže tolik 
ovlivňovat, a začali by se víc chovat podle 
svého, nebo by ztráceli motivaci, protože 
za úkoly, které plní až dvacet minut v kuse, 
na závodech nesmějí dostávat odměny. Proto 
je dobré mezi závody dělat aspoň dvou-
měsíční pauzy, aby se opět namotivovali, 
natrénovali.
• Na jaké úrovni závodíte a s jakými 

úspěchy?
 Magda: Jezdíme na republikové závody, kde 
se v konkurenci asi šedesáti psů umísťujeme 
kolem desátého, patnáctého místa. V roce 
2019 se mi podařilo vyhrát výběrovou soutěž 
na mistrovství republiky, jenže pak se mi 
zranil pes a už jsem na republiku nemohla. 
Výkon často záleží na počasí a na pořadí, 
ve kterém pes vyráží do závodu. Stopa se 
neobnovuje, takže když jde pes na řadu až 
po několika hodinách, kdy třeba fouká vítr 
a prší, má to mnohem těžší. Ráda bych se 
podívala na mezinárodní závody, ale tam 
bych se musela nejdřív kvalifikovat.

• co umí pes vycvičený pro kynologický 
sport jiného než běžně vycvičený pes?

 Rozdíl je v přesnosti a rychlosti provedení 
povelů. Učíme psy, aby si na povel sedli 
přesně tak, jak mají, ne třeba na bok, aby se 
dívali přímo na nás a ne po ptácích. Reagovat 
na základní povely doma na zahradě naučíte 
psa poměrně snadno, ale sportovní výcvik 
zabere roky.
• Baví psa takový výcvik?
 Když se to dobře udělá a jsou vhodně moti-
vovaní, tak se na to těší. I při závodech musí 
být vidět, že ho to baví, že si to jen tak neod-
chodí, musí mít jiskru. Temperamentní psi, 
jako máme my, aktivitu vyžadují, naplňuje 
je, nebavilo by je jen tak ležet na zahradě.
• kdo musí mít při výcviku větší trpělivost 

– pes, nebo člověk?
 Docela často se stává, že lidi, kteří nemají 
pro cvičení cit, mají charakterově dobrého 
psa. Pak je škoda, že nevyužijí jeho poten-
ciál. A naopak jsou psovodi, kteří i průměr-
ného psa vytáhnou na špici, pokud k tomu 
má vlohy.
• kolik času vám zabere výcvik?
 Pokud chcete mít úspěchy, musíte cvičit 
třeba pětkrát týdně hodinu denně. Nemusí 
to být intenzivní, stačí si se psem pohrát, 
našlapat mu stopu a nechat ho, aby ji vypra-
coval, unavil se fyzicky i psychicky.
• Jaká psí plemena nejčastěji potkáváte 

na závodech?
 Hlavně belgické a německé ovčáky, občas 

rotvajlery, dobrmany, velké 
knírače, raritou je erdelteriér 
nebo border kolie.
• Jsou pro výcvik lepší psi 
nebo feny?
 Miroslav: Jak pro koho. Já 
nemůžu mít fenu, protože 
jsou citlivější a já jsem pro ně 
moc autoritativní. Psi se se 
mnou popasují líp.
 Magda: Já mám naopak 
s autoritou problém, psi to 
vycítí a pak mně přerůstají 
přes hlavu. Teď mám tříletou 
fenu a je to lepší. V létě by 
nás měl čekat první závod, 
tam teprve uvidíme, jak se 
ten tříletý výcvik podařil.

↘ mš

pes



Z historie stolního 
tenisu ve sloupnici
V dnešním příspěvku si připomeneme turnaje dospělých v soutěžním ročníku 1976–77, 
které zaznamenal v klubové kronice Ladislav Chleboun starší.    
Doslovná citace z klubové kroniky je opět značena uvozovkami a odlišena typem písma – 
kurzívou.

 tuRnAjE MužŮ – sEZÓnA 1976–77  

„Turnaj mužů – Dolní Třešňovec 7. 11. 76
Celková účast 48 hráčů, naši 2. M. Doubrava vyřazen ve 3. kole J. Valachem (Sudslava). L. Chleboun ml. v semifinále 
Cindrem st. (Lok. Č. Třebová). O 3. místo porazil J. Valacha (Sudslava). Čtyřhra: 1. místo M. Doubrava – L. Chleboun. 
Naši mladí hráli výborně hlavně ve čtyřhře. Prostředí a pravé sportovní pojetí (kouř, pivo, vulgárnost) však nebylo.“

„Okresní přebor mužů a žen – Sloupnice 27. 11. 76
Celková účast 60 mužů a 13 žen, našich 8. Dvouhra mužů: 1 místo Štarman (Zhoř), 17.–32. místo L. Chleboun ml., 
ostatní naši vyřazeni v 1. kole. Čtyřhra mužů: 1. místo Navrátil – Bauer (Ústí), 5. -8. místo l. Chleboun ml. – Cindr 
(Lok. Č. Třebová), ostatní naši vyřazeni v 1. kole. Mix: 1. místo Bauer – Cimflová (Ústí). 5.–8. místo L. Chleboun ml. – 
Nováková (Ústí). Dvouhra žen: 1. Cimflová (Ústí), bez naší účasti, čtyřhra žen: 1. místo Cimflová – Antlová (Ústí).
Byli jsme tedy pořadatelem vrcholného okresního podniku. Dle slov zástupců okresního svazu jsme obstáli, během 
vlastního přeboru nebylo žádných větších závad. Příprava však dala hodně práce a organizačních starostí. Nejvíce se 
přičinili: Novotný, Král, Chleboun st., Vejda, Mikulecký (Kubát), Kroulík, trochu méně již M. Mikulecký, L. Chleboun 
ml., A. Chlebounová, M. Doubrava, J. Doubrava. St. Motyčka, Z. Motyčka, Kuře a P. Chleboun alespoň hráli. Ale co 
ostatní členové oddílu: Ing. Vaněk, Pokorný, Klusoň, J. Mikulecký, V. Mikulecký, Chamas, ty činnost oddílu nezajímá? 
Vedení TJ Sokol Sloupnice nás také nijak moc nepodpořilo. Jen L. Fišer opravil stoly a přišel se podívat na finálová 
utkání. Příště si to rozmyslíme!“

 „Turnaj mužů – Vysoké Mýto 12. 12. 76
Celková účast 35 mužů, naši 2. M. Doubrava prohrál až v semifinále, když podlehl L. Chlebounovi ml., ale před tím 
vyřadil velmi silné soupeře např. M. Adamce (Orlice) a Stříteského (Džbánov). L. Chleboun ml. se stal celkovým vítě-
zem, když ve finále porazil starého rivala R. Švuba (Orlice).“

 „Turnaj mužů – Sudslava 26. 12. 76 
Celková účast 32 mužů, naši 4. Výsledky dvouhra: 1. místo Pirkl (Zhoř), 5.–8. místo L. Chleboun ml., 9.–16. místo 
M. Doubrava. Výsledky čtyřhra: 1. místo: Velínský – Dostál (VTJ Písek), 5.–8. místo M. Doubrava – L. Chleboun ml., 
9.–16. místo L. Chleboun st.  – Král.“

„Okresní finále vesnických sportovců – Zhoř 20. 2. 77 
Celková účast 21 hráčů, náš 1. Výsledky dvouhra: 1. místo Štarman (Zhoř), 2. místo L. Chleboun ml. Čtyřhra: 1. místo 
Pirkl – Štarman (Zhoř), 3.–4. místo L. Chleboun ml. – Adamec (Orlice). Jediný hráč ze Sloupnice je velká ostuda. 
Omluvil se Ing. Vaněk, onemocněl Král a vyloženě se na to vykašlal M. Doubrava.“

↘ ladislav 
chleboun 
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„Turnaj mužů – Líšnice 26. 2. 77 
Celková účast 74 hráčů, naši 3. Výsledky dvouhra: 1. místo Frydrych (RH Rychnov n.K.), 9.–16. místo M. Doubrava, 
17.–32. místo L. Chleboun ml., Klusoň vyřazen v 1. kole. Čtyřhra:  1. místo Cindr – Geldner (Č. Třebová), 3. místo 
M. Doubrava – L. Chleboun ml. Od nás slabá účast i slabý výkon, hráče vezl J. Mikulecký (Kubát).“

„Turnaj JZD  – Sloupnice 11. 3. 77 
Celková účast 26 hráčů. Výsledky: 1. místo Dvořák Mirek, 2. místo Dvořák Olda, 3. místo Mikulecký Jan (Kubát). 
Útěcha: 1. místo Fišer Lad., 2. místo Vancl Václav, 3. místo Vašina Olda.“

„Turnaj mužů – Holice 9. 4. 77
Celková účast 40 mužů, naši 2 a 19 družstev, naše 1. Výsledky dvouhra: 1. Loudil (Tesla Pardubice), 5.–8. místo 
L. Chleboun ml., M. Doubrava vyřazen v 1. kole. Družstva: 1. Chotěboř, 5.–8. místo Sloupnice (M. Doubrava, 
L. Chleboun ml.). Turnaj byl velmi dlouhý a únavný. Chleboun prohrál jediné utkání s Kalašem ze Semil, který hraje 
s tvrdou pálkou. V družstvech porazil i Josefyho se Štolbou z Vys. Mýta. Zklamal Doubrava, který hrál hodně pod své 
možnosti.“

„Okresní přebor hráčů nad 40 let – Ústí nad Orlicí 17. 4. 77 
Celková účast 17 hráčů, naši 2. Novotný a Chleboun obsadili ve svých skupinách 3. místo. Vítězem se stal J. Bauer st. 
(Ústí). Byl to prima turnaj, zase se příště zúčastníme.“

„Turnaj oblastní zemědělské kooperace  – Sloupnice 23. 4. 77 
Celková účast 7 družstev JZD. Umístění: 1. místo Sloupnice A, 2. místo Skořenice, 3. místo Zálší. Sestava vítězného 
družstva: Beneš Jan, Beneš Josef, Dvořák.

„Turnaj mužů – Č. Třebová 15. 5. 77
Celková účast 30 mužů, náš 1. Výsledky dvouhra: 1. Přibyl (Blansko), 3.–4. místo L. Chleboun ml. Výsledky družstva: 
1. místo Přibyl – Němec (Blansko), 3. místo Bauer (Ústí) – L. Chleboun ml. Účast co do počtu slabá, ale na výkonnost 
silná, šest hráčů bylo z druholigového Blanska.“
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informace 
ze ZD sloupnice
členská schůze
Dne 10. března 2023 se v sokolovně 
ve Sloupnici konala výroční členská 
schůze našeho družstva. Schůze 
se zúčastnilo 265 členů, zaměst-
nanců a hostů. Členové vyhodno-
tili výsledky minulého roku, který 
nakonec k loňským událostem 
nedopadl špatně, schválili zprávy 
představenstva a kontrolní komise, 
účetní závěrku za rok 2022, výplatu 
podílu na zisku a ekonomický plán 
na rok 2023. 
 Kromě těchto tradičních povin-
ných bodů projednávala schůze 
i vývoj členských a pozemkových 
vztahů ve světle současné nejen 
ekonomické situace. V rámci toho mohli členové své názory předat vedení družstva prostřed-
nictvím dotazníku. Odvahu našlo 8 členů. Vedení podniku uvítá jakýkoliv pohled na činnost 
podniku, který pomůže naplnit poslání nebo činnost družstva a spokojenost jeho členů.
 Ani v tuto dobu, kdy již probíhají jarní práce na poli, neumíme do všech detailů domyslet 
dopady nových podmínek českého strategického plánu. Stále nemáme k dispozici potřebná naří-
zení vlády, podmínky se ještě mění a úředníci ministerstva příliš nekomunikují. 
 Jasná je povinnost vyčlenění neprodukčních ploch, 3 % orné půdy (76 ha) jsme povinni pokrýt 
krajinnými prvky, ochrannými pásy nebo úhory, dalších 5 % (127 ha) můžeme využít dusík 
vázajícími plodinami. Se zajištěním pokryvnosti a střídáním plodin si poradíme a jak dopadnou 
podmínky proti erozi uvidíme, až se úředníci dohodnou.
 Vzhledem k růstu nákladů, klesající ceně komodit a nižší dotační podpoře očekáváme pro 
letošní rok skromnější ekonomické výsledky.

mléčná farma řetová je nejlepší robotickou 
farmou za rok 2022
Na celostátní konferenci Mléko 2025 v Libčicích nad Vltavou, pořádanou zastoupením techniky 
LELY v ČR firmou Agropartner Soběslav s.r.o., byla 23.2.2023 naše řetovská farma vyhlášena 
robotickou farmou roku 2022 s výkonem 40,9 l průměrného denního nádoje na jednu krávu. 
V kategorii průměrného denního nádoje na jednoho dojícího robota jsme se umístili „až“ 
na druhém místě.

agroenviron- 
mentální 
kroužky
Začátkem roku navštívily děti 
s agroenviromentálním kroužkem 
mechanizační dílny. Naši zaměst-
nanci jim ukázali práce prováděné 
v pneuservisu a při údržbě a ser-
visu aut, prohlédli si stroje Case 
Rowtrack, postřikovače Tecnoma 
a také dostali malé občerstvení.  
 V únoru měly možnost dozvědět 
se něco o řeznickém řemesle. Děti 
zajímala témata spojená s provozem, dodávkou zvířat, porážkou i samotným zpracováním mas-
ných výrobků. Závěrem návštěvy pak byla ochutnávka párků a našich mléčných výrobků. 

ostatní zprávy z podniku
◎ Upozorňujeme, že uzávěrka objednávek naturálií je 30. dubna 2023.
◎ 25. 1. 2023 jsme se setkali s novými starosty obcí a měst, v rámci kterých hospodaříme,  

abychom se představili a vyměnili názory na naši vzájemnou spolupráci.
◎ 28. 1. 2023 byla odvezena naše poslední cukrovka. Přechod od mrazů k vysokým denním 

teplotám na skládce způsobil pokles cukernatosti a vyšší srážky, přesto jsme dosáhli v rámci 
cukrovaru pódiového umístění s přepočteným výnosem 100,1 t/ha při cukernatosti 16,53 %. 
Zbývá nám opravit po sklizni školní cestu, až nám to počasí dovolí.

◎ V rámci projektu Správa krajiny jsme ošetřili 16,5 km okrajů lesa.
◎ Po provedených kontrolách byla proplacena dotace z PRV na projekt modernizace posklizňové 

linky na brambory.
◎ Nová řezačka JAGUAR 950 zatím čeká v Nechanicích na evidenční kontrolu.
◎ Naše mlékárna zásobuje svými výrobky i naše spolupracující partnery. Každý týden zhruba 

250 kg tvarohu putuje do Pekařství Sázava s.r.o. a cca 280 litrů našeho A2 mléka na centrální 
sklad družstva KONZUM Ústí nad Orlicí.

◎ I v letošním roce budou pro dovolenou našich zaměstnanců a důchodců umístěny podnikové 
karavany stejně jako vloni v kempu Bítov na Vranovské přehradě.

◎ V rámci celostátní akce Dny českého zemědělství připravujeme i my Den otevřených dveří 
ve dnech 16.–17. června 2023. O podrobnostech Vás budeme informovat.

víte, že:
EU chce zavést známkování potravin (Nutriscore). Jedná se zjednodušeně o známkování potra-
vin/surovin dle nutričních hodnot, něco jako energetický štítek na ledničce. 
 Na první pohled logiku nalézt nelze. Choceňský smetanový jogurt je v kategorii C, zatímco 
jeho rostlinná náhražka, která obsahuje všechno možné od sójových bobů, škrobu, stabilizá-
torů, regulátorů antioxidantů a extraktů, je v „nejkvalitnější“ kategorii A. Podobně je na tom 
hovězí burger, nebo máslo v kategorii D, zatímco hotový polotovar výpečků se špenátem nale-
zený v supermarketu překvapivě v kategorii A. Systém logicky nebere v potaz velikost konzumo-
vaných porcí dané potraviny ani celkovou denní skladbu stravy konkrétního člověka.

↘ ing. jaroslav vaňous, předseda družstva



Velikonoce a život církve
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Možná hledáme 
právě Vás!

Milí sousedé, dnes bych Vás ráda oslovila s nabídkou práce v našem Domově. Působíme v obci 
jako jeden z největších zaměstnavatelů, jen pro Vaši představu zaměstnáváme 72 osob na hlavní 
pracovní poměr, z toho 44 osob jsou obyvatelé Sloupnice. 
 V současné době hledáme zaměstnance na pozici kucHAř/kucHAřkA. Od uchazečů poža-
dujeme znalost technologie přípravy pokrmů, znalost pravidel a norem ve stravování, znalost 
české kuchyně a chuť se učit novým postupům, kladný vztah k seniorům, schopnost samostatné 
i týmové práce, zdravotní průkaz a časovou flexibilitu (práce ve dvousměnném provozu). Praxe 
v oboru stravování vítána. Nástup možný okamžitě.
 Dále nabízíme pracovní pozici PRAktické sEstRy. U této pozice požadujeme úplné střední 
vzdělání s maturitou, osobnostní předpoklady pro práci se seniory a osobami s demencí, trpělivý 
a vstřícný přístup, spolehlivost, časovou flexibilitu (dvousměnný provoz) a schopnost týmové 
práce. Tato pozice je vhodná pro absolventy. Nástup možný okamžitě.
 Všem zaměstnancům nabízíme smysluplnou práci v příjemném prostředí, spolupráci 
na hlavní pracovní poměr a dobu neurčitou, odpovídající platové ohodnocení, pravidelné 
odměny, osobní ohodnocení po zkušební době, dotované stravování, příspěvky z FKSP ve výši 
7 000 Kč/rok, 5 týdnů dovolené, 3 dny na zotavenou.
 V neposlední řadě sháníme bRigádníky na pozici Pracovník přímé obslužné péče na letní 
měsíce s možností dlouhodobější spolupráce. Mzda je stanovena na 143 Kč/hod. Požadujeme 
plnoletost a trestní bezúhonnost.
 Více informací naleznete na webových stránkách: www.ddsloupnice.cz v sekci Kariéra nebo 
v pracovní dny v době od 8.00 do 15.00 h kontaktujte personální pracovnici paní Romanu Tesa-
řovou: 465 549 116.
 Také bych ráda touto cestou poděkovala Zemědělskému družstvu se sídlem ve Sloupnici, které 
nám zdarma poskytlo občerstvení na zabijačkové hody pro naše klienty. Jak jsme si akci užili, si 
můžete prohlédnout na fotkách.

↘ mgr. kateřina millichová, ředitelka

↑  V březnu jsme společně s dětmi z mateřské školy 
tvořili krásné obrázky.

Možná Vás překvapí, že se domnívám, že se 
věřící i nevěřící shodnou na tom, že Veliko-
noce jsou oslavou probouzejícího se života. 
Shoda skončí, pokud se začne do hloubky 
rozebírat téma, o jaký život se vlastně jedná. 
Nikomu, kdo sleduje přírodu, sice neunikne, 
že Velikonoce se slaví v době, kdy se příroda 
probouzí ze svého „zimního spánku“ a brzy 
bude vše okrášleno čerstvě zelenými lístky 
a barevnými květy na loukách, zahradách 
i v sadech, ale pro věřícího tímto onen 
výčet nekončí. Křesťan vnímá ještě daleko 
bohatší život, který není cyklickým opako-
váním téhož a které jednou začalo a jednou 
definitivně na naší planetě skončí (nejpoz-
ději za 4,0-4,5 miliardy let, až Slunce spálí 
vnitřní planety naší sluneční soustavy). 
Křesťan věří v život věčný, který nabízí Ježíš 
Kristus, Boží Syn a pravý člověk, který jako 
první z lidí do tohoto života vstoupil s tělem 
i duší. To je pravý smysl Velikonoc.
 Geografické centrum počátku slavení 
Velikonoc je prázdný hrob a klíčovými 
událostmi, které mění život nejen prvních 
učedníků ale celé dějiny lidstva, jsou zjevení 
Zmrtvýchvstalého. Ti, kdo se dosud báli 
o svůj pozemský život a schovávali se, jsou 
najednou na veřejnosti a neohroženě hlásají, 
že jejich Pán vstal z mrtvých, že vstoupil 
na nebesa a že jim seslal Ducha jako slíbe-
ného Utěšitele a Přímluvce. Té poslední udá-
losti bylo přítomno mnoho lidí, kteří dosvěd-
čovali, že když učedníci mluvili k zástupu, 
najednou jim všichni naslouchající rozu-
měli, jako by mluvili jejich rodným jazykem. 
S ohledem na tuto událost i na další život 
církve jsou důležité texty Skutků apoštol-
ských, na které bych čtenáře rád upozornil, 
protože tyto texty tvoří nedílnou součást 
liturgie Božího slova v době velikonoční.
 Skutky apoštolů navazují na evangelium 
sv. Lukáše, který je autorem obou knih, 
a začínají zprávou o Nanebevstoupení Páně, 
doplnění apoštolského sboru o Matěje, který 
měl nahradit zrádce Jidáše, aby bylo zacho-

váno symbolické číslo 12, a podávají zprávu 
o seslání Ducha svatého. Od té doby tu máme 
církev takovou, jak ji známe (i s bolest-
nými rozděleními, která následovala). Jsou 
popsaná obrácení jak pohanů, tak židů, 
mezi kterými zaujímá zvláštní místo apoštol 
Pavel. Ježíšovi učedníci se museli umět 
vyrovnat s výzvami, které v té době přichá-
zely. Byli ustanoveni jáhni, protože apošto-
lové nedokázali s ohledem na rostoucí počet 
křesťanů vyhovět všem, kdo žádali o udí-
lení svátostí. V nových církevních obcích 
bylo třeba ustanovit církevní představené, 
na které byly kladeny patřičné nároky. Bylo 
třeba se vyrovnat s otázkou obřízky a zacho-
vávání židovského zákona pro nově pokřtěné 
z pohanství. Výčet by mohl pokračovat. 
To, co je ale podstatné, je způsob, jakým se 
s těmito problémy vyrovnali.
 Řešení problémů totiž spočívalo v naslou-
chání tomu, co chce Bůh. Ani monarchie, 
kdy jeden člověk rozhoduje za všechny, 
ani demokracie, kde lidé hlasují, ale spíš 
theokracie, kdy je vláda a království přiznáno 
Bohu (řecké slovo krató, kratein znamená 
vládnout). Projevilo se to konkrétně při 
misii sv. Petra v domě pohana Kornélia, kde 
na naslouchající sestoupil Duch svatý ještě 
než přijali křest. To byl hlavní argument pro 
udělování křtu pohanům. Projevilo se to i při 
apoštolských cestách sv. Pavla, kdy opustil 
své předchozí plány a dal přednost tomu, co 
mu bylo zjeveno. Mimochodem tento fakt 
souvisí i s počátkem hlásání evangelia sv. 
Pavla na Evropském kontinentě. Skutky apo-
štolů končí sdělením, že sv. Pavel zůstával 
v najatém bytě v Římě, hlásal Boží království 
a učil o Pánu Ježíši Kristu. Jinými slovy: 
jakoby tam byl stále. A to je realita církve: 
stále učí to samé o Božím království a o Pánu 
Ježíši Kristu.

RAdostné A PožEHnAné vElikonocE!

↘ p. tomáš reschel, farář
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Vítání občánků 
V listopadu 2022 byli na obecním úřadě 
přivítáni noví občánci:

jan Antonín a jana Marie bednářovi, 
Horní Sloupnice  
Anežka Hajská, Horní Sloupnice  
dominik Rudisch, Horní Sloupnice  
Adéla vavřínová, Horní Sloupnice 

Životní jubilea 

listoPAd 2022 

70 let 
jiří sloupenský, Dolní Sloupnice 
vladimíra Šejblová, Horní Sloupnice 

80 let 
Vlasta Veselá, Horní Sloupnice 
jana Šmejdířová, Dolní Sloupnice 

90 let 
božena Hanzlová, Horní Sloupnice

Zlatou svatbu oslavili manželé 
klusoňovi z Horní sloupnice. 

Diamantovou svatbu oslavili manželé 
josef a božena karlíkovi z dolní sloupnice.  

PRosinEc 2022

70 let 
Mudr. Robin Zachař, Dolní Sloupnice 
František Řehák, Dolní Sloupnice

75 let 
vladimír Hlávka, Dolní Sloupnice

80 let 
Marie Šafářová, Horní Sloupnice

88 let 
václav Šplíchal, Dolní Sloupnice 
bohuslava Šimková, Horní Sloupnice

89 let 
Ludmila Bohuňková, Horní Sloupnice 

Zlatou svatbu oslavili manželé 
Alena a vladimír Faltejskovi 
z Horní sloupnice. 

LEDEN 2023 

80 let 
Hana Mrštinová, Horní Sloupnice 

86 let 
božena Holcová, Horní Sloupnice 

87 let 
Marie Veselá, Horní Sloupnice 

88 let 
Božena Pecháčková, Horní Sloupnice 

Diamantovou svatbu oslavili manželé 
Marta a František Hánělovi 
z Horní sloupnice.

únoR 2023 

70 let 
Ludmila Vávrová, Horní Sloupnice 

75 let 
jiří dostál, Horní Sloupnice 

87 let 
jan veselý, Horní Sloupnice 

88 let 
Drahomíra Peterková, Horní Sloupnice 

91 let 
jaroslava junková, Dolní Sloupnice 

Informace byly zveřejněny na základě udělených 
souhlasů dotčených osob či jejich zákonných 
zástupců.

↘ milada limberská
matrikářka

Před 100 lety, 13. března 1923, se 
ve Sloupnici narodila Marie sedláč-
ková, zvaná Manka. Podle řady zdrojů 
se během II. světové války aktivně 
zapojila do protifašistického odboje, 
v březnu 1945 byla zatčena gestapem 
a o měsíc později, ve věku 22 let, 
zavražděna v koncentračním táboře 
Mauthausen.

▶ členky komise navštívily 107 jubilantů v naší obci ve věku 70, 75, 80, 85 let a u příležitosti 
 každých dalších narozenin, 
▶ 8 manželských párů oslavilo Zlatou svatbu – 50 let společného života, 
▶ 2 manželské páry oslavily Diamantovou svatbu, tj. 60 let trvání manželství.
 
Komise nemá k dispozici všechna data svateb občanů Sloupnice. Prosíme, přihlaste se, pokud 
takové výročí budete mít a chcete jej s námi oslavit. Rádi Vám uspořádáme obřad, nebo Vás 
navštívíme doma (tel. 465 549 122, M. Limberská).
 
informace z evidence obyvatel k 31. 12. 2022 
Obec Sloupnice měla v závěru roku 1 730 trvale hlášených občanů. 
▶ přistěhovalo se 52 osob 
▶ odstěhovalo se 31 osob 
▶ narodilo se 19 dětí 
▶ zemřelo 24 osob 
▶ tj. oproti roku 2021 jsme zaznamenali přírůstek 16 osob 

↘ milada limberská, předsedkyně komise

Služba Czech POINT je na Obecním úřadě ve Sloupnici, v kanceláři matriky. Tuto službu 
nevykonává Česká pošta ve Sloupnici. Taktéž ověřování podpisů a listin vykonává 
matrika Obecního úřadu Sloupnice.

Dne 8. 5. 2023 uplyne 40 let, 
kdy nás navždy opustil pan  

Václav Beneš
kdo jste jej znali, vzpomeňte s námi.

Dcera s rodinou.

Z činnosti komise rady obce sloupnice – 
sbor pro občanské záležitosti v roce 2022

informace pro občany 



 

 

 

Masáže 
       
 

 

 
❖ Rekondiční masáž 
❖ Masáž lávovými kameny 
❖ Medová masáž 
❖ Relaxační aroma masáž 

 
 

 
 

Jana Kotěrová 
Tel: 608 475 077 

Email: Janas.F@seznam.cz 
www.masazesloupnice.cz 

Dolní Sloupnice 

BUDOUCNOST 
SE STALA
REALITOU

Konkrétní nabídka rychlostí a tarifů je vždy závislá na dostupnosti dané technologie v lokalitě. Pro více informací nás kontaktujte kdykoli na infolince 606 606 035.

NABÍDKA INTERNETU

245 Kč
tarify již od

+420 606 606 035 | obchod@tlapnet.cz | www.tlapnet.cz

Při poptávce zadejte kód
AKCE2023 a máte od nás
3 měsíce ZDARMA!

BEZDRÁT

KABEL

OPTIKA

až 310 Mb/s

až 400 Mb/s

až 2000 Mb/s

245 Kčtarify již od 

245 Kč
tarify již od 

Tlapnet-inzerce-A5-sirka-nove-tarify-2023-vseobecny.indd   1 09.12.2022   15:44

Předprodej vstupenek bude zahájen 17. 4. 2023 na těchto místech: 
Sklenářství u Ševčíků Martin Brychta Vysoké Mýto
Obecní úřad Sloupnice  •  Hospůdka v Kopečku Sloupnice
Infocentrum Litomyšl  •  Infocentrum Choceň
Probit elektro Česká Třebová  •  Hotel Poprad recepce Ústí nad Orlicí 

22 23



uzávěrka příštího čísla sloupnického PElMElu je 20. května 2023.
další číslo sloupnického PElMElu vyjde 9. června 2023.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

pelmel@sloupnice.cz

Sloupnický  PELMEL   je časopis obce Sloupnice. Vychází šestkrát ročně. 
Vydání 2. čísla 25. ročníku: 12. dubna 2023. 
Místo vydání: Sloupnice 196, IČ: 038 130. 
Evidenční číslo přidělené Ministerstvem kultury: MK ČR E 12832.
Náklad 350 výtisků. cena 10 kč.

Redakce:  martin škeřík, tereza štochlová, Jaroslav Novák
Grafická úprava (mimo inzerce):  petr Bartoň
Tisk:  tiskárna osík

redakční poznámky
∗  články a fotografie zasílejte v elektronické podobě.

∗  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

∗  své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 Redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

∗  cena za otištění inzerátu je 500 kč pro místní, 1 000 kč pro ostatní.


